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JAARVERSLAG 2022 
 
 
 
Inleiding 
 
 
Het jaar 2022 was een bijzonder jaar: 50 jaar geleden, in 1972, is de vereniging opgericht. 
Dat wilden we vieren. Het hele jaar waren activiteiten gepland, zoals de 1 april grap (in de 
krant het verhaal over scheuren in de Vischpoort, mensen konden komen kijken), het 
schilderevenement en de bijeenkomst met leden die 50 jaar lid waren, te weten Sipke 
Dijkstra, Jan Klein en Han Vrielink. 
Natuurlijk was er het hele jaar door ook aandacht voor dit jubileum in het Vittepraetje. In elke 
aflevering verscheen er een interview met prominente leden. In het begin van het jaar waren 
er nog coronabeperkingen, maar de activiteiten voor het jubileumfeest konden gelukkig 
doorgang vinden. Op 26 augustus werd het jubileum uitbundig gevierd. De opening was in de 
Catharinakapel voor de leden, waarna zij vervolgens mee konden doen met een van de 
activiteiten. Herderewich heeft samen met de collega-organisaties in Harderwijk diverse 
activiteiten georganiseerd. (Organisaties die zich ook bezighouden met de Harderwijker 
historie, zoals: de Molenstichting, het Stadsmuseum, de Vischafslag, de synagoge e.a.) Leden 
konden zich opgeven voor: een bottertocht, een stadswandeling, een bezoek aan het 
Stadsmuseum, aan een historische boerderij, aan de synagoge of aan de molen. Levende 
Historie was die middag actief in de Catharinakapel. Daar kon men ook foto’s en filmpjes 
bekijken. Ruim 100 leden hadden zich aangemeld voor een activiteit. Afsluitend was er een 
receptie, die druk bezocht werd. De burgemeester sprak de vereniging toe en feliciteerde 
haar met deze mijlpaal.  
 
Het bestuur legt met dit verslag ook verantwoording af aan de leden voor de verrichte 
werkzaamheden en het gevoerde beleid. 
 
Bestuur 
 
Samenstelling per 1-1-2022 
Voorzitter:    Matty Moggré 
Secretaris:    John Wetzels 
Penningmeester/ ledenadm. Gerrit Visscher 
Lid/ bibliotheek/verkoop:  Leen Karssen 
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Beheer Vischpoort   Willem van Sonnen  
Leden     vacature    
     
 
 
 
Tijdens de Algemene Ledenvergadering op 4 oktober zijn tot nieuwe bestuursleden benoemd: 
Anita Raaphorst en Sophie van Steenderen. Met Sophie leggen we een link naar het 
Stadsmuseum, Sophie is er de conservator. En met de benoeming van Anita Raaphorst komt 
er weer iemand van de redactie van het Vittepraetje in het bestuur.  
Matty Moggré, voorzitter van de vereniging was aftredend en, wegens de statuten, na twee 
termijnen niet herkiesbaar. Er is een kandidaat-voorzitter, maar deze is niet voor mei 2023 
beschikbaar. De ALV is akkoord gegaan met het voorstel Matty als interim-voorzitter aan te 
houden tot de mogelijk nieuwe voorzitter beschikbaar is. 
 
Het bestuur is per 31-12-2022 als volgt samengesteld: 
 
 

  gestart 1e aftreden/ 
herkiesbaar 

aftredend 

Matty Moggré Interim-voorzitter 2014 2018 2022 
John Wetzels Secretaris 2016 2020 2024 
Gerrit 
Visscher 

Penningmeester 
Ledenadministratie 

2020 2024  
 

Willem van 
Sonnen 

Beheerder Vischpoort 2020 2024  

Leen Karssen Lid/bibliotheek en 
boekenverkoop 

2015 2019 2023 

Anita 
Raaphorst 

Lid/redactielid Vittepraetje 2022 2026  

Sophie van 
Steenderen 

Lid 2022 2026  

 
Ledenadministratie 
 
Het ledenbestand van de vereniging bedraagt per 1 januari 2022612 leden, inclusief 22 leden 
die geen contributie hebben betaald. In het jaar 2022 verwelkomden we 53nieuwe leden.  8 
leden hebben opgezegd, vanwege gezondheid of overlijden, of anderszins.  
 
Gezinslidmaatschap 
De notaris wees erop dat het lidmaatschap van een vereniging persoonsgebonden is. Om die 
reden is het gezinslidmaatschap ingevoerd, een tweede of derde gezinslid (huisgenoot) 
betaalt € 10,- per jaar, maar ontvangt dan geen Vittepraetje.  We konden 18 gezinsleden 
inschrijven.  
 



3 
 
 

Resumé: 
Aantal leden per 1 januari 2022 612 
Nieuwe leden in 2022 53 
Beëindigingen in 2022 8 
Aantal leden per 31 december 2022 657 
Aantal gezinsleden 18 
Totaal per 31-12-2023 675 
 

 
Kort jaaroverzicht bestuur 
Het bestuur heeft ondanks de corona beperkingen toch 8keer formeel vergaderd en is nog 
een aantal keren bij elkaar geweest om lopende zaken te bespreken en over ad hoc zaken te 
overleggen. 
 
• Herderewich is vertegenwoordigd in de Commissie Ruimtelijke Kwaliteit. 

In oktober had de voorzitter van Herderewich een gesprek met de wethouders Enklaar en 
Pijnenburg over de nieuwe omgevingswet. Een vertegenwoordiger van Herderewich in de 
CRK is te beperkend, volgens de nieuwe wet. Het moet een vertegenwoordiger van de 
inwoners zijn.   

• Herderewich heeft n.a.v. de vergunningverlening voor de verbouw van Cozy Harbour, 
naast de Vischpoort, handhavingsverzoeken ingediend, zienswijzen ingebracht en 
uiteindelijk hebben de voorzitter en secretaris samen met lid Jan Albert Kram een gesprek 
gevoerd met de Commissie Ruimtelijke Kwaliteit. Tenslotte heeft het bestuur een 
bezwaarschrift ingediend bij de bezwaarschriftencommissie. Deze commissie heeft 
voorzitter, secretaris en Jan Albert Kram gehoord, maar uiteindelijk is in 2023 het 
bezwaarschrift ongegrond verklaard omdat Herderewich statutair gezien geen 
belanghebbende is en geen bezwaren kan indienen.  

• De vereniging sloot aan bij het nationale historische thema: de herdenkingsjaren 1572 en 
1672. Op 2 april was er een minifestival, in de Catharinakapel en op het Kloosterplein, om 
de ‘geboorte van Nederland’ te vieren, waar Anne Doedens en Liek Mulder een lezing 
verzorgden over de Watergeuzen en Harderwijk. Er waren discussietafels over de thema’s 
van de in 1572 bevochten waarden: vrijheid, verdraagzaamheid, verbondenheid en 
verscheidenheid. Op 4 oktober verzorgde Liek Mulder voor Herderewich een lezing over 
de gebeurtenissen in het Rampjaar 1672 in Harderwijk. In het Vittepraetje verscheen een 
artikel over Harderwijk en de Geuzen. Ook het Stadsmuseum besteedde aandacht aan 
deze herdenkingen.  

• Op 11 en 12 september waren de Open Monumentendagen. De Vischpoort was te 
bezichtigen. 

• Op 10 november verscheen het vierdelige boekwerk ‘Het verhaal van Gelderland. Daar 
hebben 15 auteurs aan gewerkt, waaronder Rudolf Bosch, de archivaris van het 
Streekarchivariaat Noordwest-Veluwe. In alle delen is ook over de geschiedenis van 
Harderwijk te lezen, dit gekaderd in de geschiedenis van Gelre en Gelderland.  

• Vanwege een grote vraag naar het niet meer verkrijgbare plaatjesalbum heeft het bestuur 
een eigen uitgave, zonder reclame-uitingen van Jumbo-supermarkten, laten verschijnen. 
Het album is te koop bij de plaatselijke boekhandels, het Stadsmuseum en de vereniging.  
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• Het onverwacht overlijden van onze oud-voorzitter en ons erelid Niek de Jong was voor 
de vereniging een schok. Ruim dertig jaar was Niek lid van het bestuur van Herderewich, 
waarvan 11 jaar als voorzitter. Met een tomeloze belangstelling en inzet volgde hij met 
een kritische blik de ontwikkelingen in de stad rondom erfgoed en monumenten. Hij was 
lid van verschillende commissies binnen de vereniging en schreef regelmatig artikelen 
voor het kwartaalblad van de vereniging. Namens Herderewich was hij tot zijn overlijden 
lid van de gemeentelijke commissie straatnaamgeving. Niek heeft in al die jaren heel veel 
voor de vereniging betekend.   

Het bestuur houdt de leden op de hoogte van allerlei verenigingszaken via het kwartaalblad 
het Vittepraetje. Bovendien verschenen er 8 digitale nieuwsbrieven. 
. 
. 
Website AANPASSEN 
 
Ik zal Otto nog vragen.  
 
De Vischpoort 
Dit jaar werd duidelijk dat Karel Kok om gezondheidsredenen zijn taak als huismeester moest 
beëindigen. Willem van Sonnen heeft zijn taak overgenomen. Jeroen Visser meldde zich 
halverwege het jaar en is de tweede huismeester geworden.  
Tijdens het hele zomerseizoen (mei t/m september) is de Vischpoort geopend geweest voor 
bezoekers. De definitieve oplevering van de restauratiewerkzaamheden aan de Vischpoort 
heeft in het voorjaar van 2022 plaatsgevonden.  
 
Kort overzicht van acties en activiteiten in chronologische volgorde 
 
• Vanaf januari: diverse overleggen m.b.t. bescherming Erfgoed met de wethouder, de CRK 

en de bezwaarschriftencommissie; 
• Februari: ruilmiddag albumplaatjes in winkelcentrum Drielanden; 
• Maart: overleg Vischpoortgidsen; 
• Maartruilbeurs en informatiekraam en plaatjes ruilen op de weekmarkt; 
• Maart: bezoek aan historische vereniging ‘Ermeloo’; 
• April: lezing ‘De bevrijding van Harderwijk in 1945’ door Johan van Sonnen; 
• April: bezoek Nederlandse Vuurtorenvereniging aan Vischpoort, Willem van Sonnen; 
• April t/m september: Vischpoort opengesteld; 
• April: 1 april, artikel: Scheuren in de Vischpoort(grap); 
• April: feestelijke bijeenkomst jubilarissen (50 jaar lid) en ereleden; 
• April: open dag Vischpoort voor leden; 
• Mei: Open Deurenroute, ook de Vischpoort deed mee; 
• Mei: schilderevent op de Vischmarkt, te weinig belangstelling, afgelast; 
• Juni: lezing “Harderwijker Visserij” door Cor Jansen; 
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• Juli: bijeenkomst in de Vischpoort over archeologische vondsten, werkgroep archeologie; 
• Augustus: viering 50-jarig jubileum; 
• Oktober: Algemene Ledenvergadering met lezing ‘Harderwijk in het jaar 1672’ door Liek 

Mulder; 
• November: lezingen door Hans van Hoesel (Luchtballon uit Parijs in Hierden), Evert Jacobs 

(Hierdens dialect) en John Wetzels (Landverhuizers naar Noord-Amerika); 
• December: afsluitingsbijeenkomst voor de Vischpoortgidsen; 
• December: eindejaarborrel met bevriende collega-organisaties. 

 
De naam Vittepraetje 
Regelmatig duikt er een vraag op over de naam “Vittepraetje”. Het bestuur besluit een oproep 
te doen voor een andere naam. Deze naam moet dan wel een echte verbetering zijn. Namen 
als “Kroniek”, e.a. zijn niet origineel en sprankelend. Leden krijgen tot 1 januari de tijd om 
namen in te sturen. Dan zal het bestuur een beslissing nemen.  

Bibliotheek en Historisch Kenniscentrum Harderwijk (HKH) 
(door Leen Karssen, bibliothecaris)  
 
Het bestuur van het HKH is per 1-1-2022 als volgt samengesteld: 
Ed van der Heijden, voorzitter  
Fokke Luiting, secretaris  
John Wetzels, penningmeester  
Leen Karssen, bibliothecaris en coördinator  
Liek Mulder, lid.  
 
Het jaar 2022 is rustig verlopen. Het bezoek aan het HKH heeft het meest aan het eind van 
het jaar plaatsgehad. Bezoekers zochten naar informatie over verschillende onderwerpen. 
Doordat het bezoek op afspraak plaats vond, zijn de vrijwilligers weinig in actie geweest.    
Via de website kwamen het hele jaar door vragen binnen. Opvallend veel vragenstellers 
kwamen uit België.    
Het HKH heeft ook enkele giften ontvangen, waaronder boeken. 
Het belangrijkste nieuws is toch wel dat het HKH een vernieuwde website heeft gekregen. De 
website is nu beter te doorzoeken. 
Het bestuur vergaderde drie keer. Besproken zijn o.a.: de vernieuwing van de website, het 
digitaliseren van de kwartaalbladen van Herderewich en de bezoekersregeling.                                                                                                                                                            
Joop Kooiman heeft de groep vrijwilligers in augustus verlaten. Tot die tijd heeft hij de 
boekenlijst van opmerkingen over de inhoud van de boeken voorzien. We bedanken Joop voor 
de prettige samenwerking. 
 
 
Stichting Joods Erfgoed Harderwijk (SJEH) in 2022. 
(door Matty Moggré) 
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Herderewich is door de voorzitter vertegenwoordigd in deze stichting. De bestuursleden zijn: 
Matty Moggré, Anton Daniëls (secretaris en inhoudelijke expertise) en Herman van Splunter 
(penningmeester). In 2022 is ook Albert Bos toegetreden. Albert neemt de coördinatie van de 
open dagen op zich.  
De expositie kon weer open en bemenst worden om bezoekers te ontvangen. Een groep van 
20 vrijwilligers heeft een kleine 400 bezoekers ontvangen. Op Open Monumentendag 
bezochten nog eens 150 bezoekers de expositie. In het gastenboek lezen we: “boeiend, 
indrukwekkend, leerzaam, mooie gedenkplek voor de Joodse Harderwijkers”. 
Diverse scholen zijn bezocht of kwamen naar de expositie. Op het Morgencollege is het 
project “Said en Lody” uitgevoerd. Ook die leerlingen hebben de synagoge bezocht.  
Het bestuur heeft contact gezocht met de directeur van het vernieuwde Stadsmuseum, Corien 
van der Meulen en conservator Sophie van Steenderen met de vraag het bestuur te adviseren 
m.b.t de vernieuwing van de expositie en aanpassingen van het gebouw. Dit verzoek viel 
enerzijds samen met de plannen van Veluwe op 1, Veluwe Remembers en anderzijds met het 
onderzoek door de gemeente naar de financiële en bouwkundige situatie van het religieus 
erfgoed. Beide ontwikkelingen hebben ertoe geleid dat er een onderzoek wordt ingesteld 
naar de haalbaarheid van diverse plannen. Hiervoor zijn diverse subsidies aangevraagd en 
gedeeltelijk toegezegd. Bureau Kinkorn begeleidt dit project.  
De animatiefilm over de begraafplaats is verbeterd.  
Er is een onderzoek ingesteld naar het roofgoed. Welke rol heeft de gemeente na de oorlog 
gespeeld m.b.t. Joodse eigendommen?  
Er is subsidie aangevraagd bij de gemeente Harderwijk en toegezegd voor de komende vijf 
jaren. Kortom, het was weer een jaar vol activiteiten.  
 
Werkgroepen en vertegenwoordigingen 
 
De diverse werkgroepen hebben overleg gevoerd met het bestuur en daarbij is gesproken 
over de werkzaamheden. Hieronder volgt hun eigen jaarverslag. 
 
1. Commissie Ruimtelijke Kwaliteit 

Vertegenwoordiger Herderewich: mevr. D. van Liempt 
Désirée van Liempt schrijft: 
Als burgerlid van de Commissie Ruimtelijke Kwaliteit en afgevaardigde van Herderewich is er het 
afgelopen jaar nogal wat op mij af gekomen. Het waren zowel heel leuke zaken, maar soms ook 
minder prettige. 
Begin 2022 werd er bij de commissie een verzoek ingediend om mee te denken over een 
muurschildering die past in de serie die gemaakt ging worden in een aantal Hanzesteden in 
Duitsland en Nederland. Dit ter ere van het 800-jarig bestaan van het Hanzeverbond. Er werd 
meegedacht over de beste plek en de inhoud van wat voor verhaal de muurschildering moest gaan 
weergeven. De Strakke Hand schilderde binnen vier weken een prachtig tafereel op de zijmuur van 
het Klooster, waarin de toenmalige handel in laken stoffen is afgebeeld. Ik ben zeer vereerd dat ik 
werd gevraagd om als non te figureren in het tafereel. 
Daarnaast was er de verbouwing van restaurant Bonanza tot Cozy Harbour. Daar zijn afspraken 
omtrent het nieuwe ontwerp niet nageleefd, niet op tijd gecontroleerd en niet gehandhaafd. Met 
als gevolg minder zicht op de Vischpoort vanaf de Boulevard-Noord. Voor inwoners en toeristen 
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lijkt het alsof deze Parel aan de Boulevard in de hoek wordt gedrukt. De CRK heeft in een gesprek 
met het bestuur van Herderewich excuses aangeboden voor deze fout, maar het herstellen is niet 
mogelijk. Als gezamenlijke commissie hebben we ons voorgenomen en uitgesproken dat we alert 
dienen te zijn op herhaling van dit soort situaties. Er zijn wat betreft deze locatie nog een aantal 
aandachtspunten die nog niet voldoen aan de toegestane verbouwing. Hier wordt nu zorgvuldiger 
op gelet. 
Er kwam een groot aantal bouwplannen in het afgelopen jaar ter bespreking, waaronder het plan 
tot nieuwbouw rondom de kerk in Hierden (nog in bespreking); nieuwbouw van een 
appartementencomplex aan de Melis Stokelaan (nog in verder ontwerp); de omgeving 
Stationslaan; nieuwbouw appartementencomplex aan de Holzstraat door Uwoon (krijgt verder 
vorm); nieuwbouw op de locatie Flora Jozina (krijgt verder vorm); nieuwbouw op terrein Huize 
Randmeer (krijgt verder vorm); uitbreiding Hotel Monopole (opnieuw bouwplan ingediend); 
bouwplan twee brinken aan de Groene Zoomweg (krijgt verder vorm) 
Verder werd de Omgevingsvisie besproken; naar aanleiding van het Reglement van orde voor de 
Advies Commissie is besloten dat twee van de huidige commissieleden nog voor twee jaar worden 
benoemd (Geert-Jan Jonkhout en Désirée van Liempt); de benoeming van de andere twee leden 
komt later in de raad.  
De CRK nam kennis van de verordening Historische schepen. Hiermee worden andere schepen dan 
houten vissersboten bedoeld. 
Ook kwamen nieuwe delen van het Waterfront en Harderweide ter sprake. 
Een nieuw begrip in Monumentenland is ‘Wederopbouw en het Naoorlogse bouwen’. Woningen en 
gebouwen van na 1950 die misschien niet meteen opvallen. Die hebben we in Harderwijk ook en 
het is zaak om ervoor te zorgen dat die niet rigoureus worden gesloopt om plaats te maken voor 
nieuwbouw. Denk bijvoorbeeld aan de voormalige LTS (nu Morgen College), aan de Sypel. Er zijn 
meer panden die aandacht verdienen. Willen leden mij helpen deze op te sporen! 
Het is voor mij nog steeds een uitdaging en een eer om als CRK-lid mee te denken en te adviseren 
over herstel, verbouw en nieuwbouw in onze stad. 
 
2.  Gemeentelijke Commissie Naamgeving  
Vertegenwoordiger: Dhr. N.C.R. de Jong 
Vanwege het overlijden van de heer De Jong is er geen verslag van de 
Commissie Straatnaamgeving beschikbaar.  
 
3.  Werkgroep Hierden 

Leden: dhr. E. Jacobsen dhr. J.A. Timmer.  
Evert Jacobs schrijft: 
De werkgroep Hierden van Herderewich bestond in 2022 uit twee personen: Hans Timmer en Evert 
Jacobs. Op 2 november heeft de werkgroep in het Dorpshuis een aantal presentaties 
georganiseerd. Onderwerpen waren: de emigratie van Hierdenaren naar Noord-Amerika in de 19e 
eeuw, de landing van de luchtballon uit Parijs in Hierden op 16 januari 1871 en het Hierdens 
dialect. 
 
4.Werkgroep Genealogie 
Karel Uittien schrijft: 
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De werkgroep genealogie komt op maandagochtend bij elkaar in het Streekarchivariaat of het 
HKH. Bevolkingsregisters en huwelijksregisters worden gedigitaliseerd. Tevens wordt gewerkt aan 
bewoningsgeschiedenissen en bouwgeschiedenissen. Vragen die door het bestuur aan ons worden 
doorgestuurd, worden naar beste weten en in korte tijd beantwoord. Zoals gebruikelijk worden 
door Karel Uittien digitale hand- en spandiensten verricht. 
 
5. Redactie Vittepraetje 
Ed van der Heijden schrijft: 
In ons jubileumjaar 2022 is het Vittepraetje 4 keer verschenen in een oplage van 650 exemplaren. 
Verder is een speciale versie van het Jaarboek van onze vereniging uitgegeven. Het Jaarboek heeft 
een grote omvang, want het bevat een artikel met boekomvang, getiteld: “Op weg naar een beter 
leven”. In dit artikel worden de landverhuizingen naar Amerika beschreven, die vanuit Harderwijk 
en Hierden in de periode1850-1880 hebben plaatsgevonden. Onderzoek en beschrijving zijn 
gedaan door John Wetzels, de secretaris van onze vereniging. Daarnaast bevat het Jaarboek de 
Kroniek Harderwijk 2021, samengesteld door het redactielid Anita Raaphorst. 
In verband met het 50-jarig bestaan van Herderewich hebben we in elk Vittepraetje van 2022 een 
artikel opgenomen over een belangrijk lid (uit het begin) van onze vereniging. Achtereenvolgens 
heeft Anita Raaphorst de volgende personen geïnterviewd: Jan Klein, een van de oprichters van 
Herderewich; Han Vrielink, een van de eerste bestuursleden; Niek de Jong, een van de personen die 
heel veel bestuurlijke functies heeft vervuld, lange tijd als voorzitter, en een vraagbaak voor 
iedereen was. Helaas is Niek ons aan het eind van 2022 zeer plotseling ontvallen. Verder heeft 
Anita een artikel geschreven over Karel Mars, pastoor in Harderwijk, een gepassioneerd historicus 
en de eerste voorzitter van Herderewich. De geschiedenis van onze vereniging “De afgelopen 50 
jaar in vogelvlucht” is ook van haar hand. En er was natuurlijk een terugblik op de 
jubileummiddag: “Wat heeft Harderwijk veel meer historie te bieden dan ik besefte”. 
In 2022 is landelijk veel aandacht besteed aan de “geboorte van Nederland” naar aanleiding van 
de inname van Den Briel in 1572 (450 jaar geleden) en het rampjaar 1672 (350 jaar geleden), toen 
Nederland van verschillende kanten werd overvallen. De artikelen “Harderwijk en de geuzen, een 
roerige periode” en “Een rampjaar voor Harderwijk” beschrijven de specifieke situatie in Harderwijk 
in die twee periodes. 
Naast de interviews met de belangrijke leden uit de begintijd van onze vereniging en de artikelen 
naar aanleiding van de landelijke herdenkingen zijn de volgende artikelen in het Vittepraetje 
verschenen: “Bij de woonwagenbewoners draait alles om de familie” (over de woonwagencultuur 
in Harderwijk); “Van de Fraters naar het Zusje” (over het pand Vijhestraat 1 en haar bewoners); 
“Café Halfweg” (over het truckerscafé aan de Zuiderzeestraatweg, dat in de wijk Frankrijk is 
opgenomen en gaat verdwijnen); “Hierden zet in op het behoud van de boerenerven” (over een 
fraai stukje erfgrond dat verloren dreigt te gaan); “Reconstructie Havendam blijkt goudmijn voor 
archeologen” (over de archeologische opgravingen bij restaurant Papa Beer, voorheen IJsselmeer, 
thans IJsselmeere); “Harderwijk, Donkerstraat 44” (over het pand en haar bewoners); “Harderwijk 
had de eerste Open Monumentendag” (over de eerste monumentendag in Harderwijk, die 10 jaar 
eerder werd georganiseerd dan de landelijke monumentendagen); “Van koloniaal werfdepot tot 
afsluiting Zuiderzee” (over Harderwijkse zaken in de landelijke geschiedenisboeken); “Op zoek naar 
de historische sensatie” (een interview met de archivaris van het Streekarchief Noordwest-Veluwe); 
“Zomaar een foto” (over een foto uit het Jaarboek met daarop een schip, dat in 1916 voor de haven 
van Harderwijk schipbreuk leed); “Verborgen stadsmuur wordt op de Havendam zichtbaar 
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gemaakt” (over het zichtbaar maken van de stadsmuur, die tijdens de archeologische opgravingen 
is teruggevonden); “De geschiedenis van de scheepswerven van Harderwijk”(over de geschiedenis 
van de erf van Oost). 
De redactieleden in 2022 zijn: Ed van der Heijden (hoofdredacteur), Anita Raaphorst, Jan Ruijne en 
Lex Schuijl. John Wetzels doet de eindredactie.  
De redactie wil, gesteund door het bestuur van Herderewich, de inhoud van het Vittepraetje zo 
divers mogelijk maken door zoveel mogelijk artikelen over allerlei onderwerpen te plaatsen. De 
redactie ontvangt graag artikelen van leden, die iets schrijven over de geschiedenis van Harderwijk 
of Hierden. Optimale artikelen zijn kort en bondig en in principe niet langer dan 4 pagina’s, 
inclusief afbeeldingen. Kortere artikelen zijn zeker welkom, omdat daarmee de afwisseling in het 
blad kan worden bevorderd. 
De redactie bedankt iedereen die heeft bijgedragen aan de verschijning van ons blad in 2022. 
 
6.  Werkgroep Archeologie 

Leden: dhr. H. Hovenkamp, dhr. J. Dielemans, dhr. J. Mons, dhr. J. Kruizinga, dhr. J. ten 
Pierick, dhr. K. van Loon, dhr. J. van Reenen, dhr. O. Blaauw, dhr. M. Beumer, dhr. R. 
Broersen, dhr. B. Kraak en dhr. J. Hijnberg. 

John ten Pierick schrijft: 
In 2022heeft de werkgroep archeologie diverse malen geassisteerd bij opgravingen. 
Op 2 februari hebben leden van de werkgroep geassisteerd bij het onderzoek in de Zoutkeetstraat. 
Daar werd een ondergrondse container geplaatst. In het gegraven gat werden enkele 
middeleeuwse scherven gevonden en een stukje muur van de buitenmuur buiten de gracht. 
Op 4 februari werd ter plekke opnieuw gegraven. Er werden muurresten gevonden, vermoedelijk 
van het bolwerk. 
Op 1 maart werd onderzoek gedaan op het Bargje. Er werd gebruik gemaakt van een grote zuiger 
om rond de kabels geulen te maken in verband met de voeding van de bomen. Er werden geen 
archeologische vondsten gedaan. 
Op 2 maart werd onderzoek gedaan in de richting van het bastion. Daar kwam de vloer vrij te 
liggen van de soldatenverblijven van rond 1560. 
Op 4 maart werden op dezelfde locatie resten gevonden van een oude smidse tegen de muur van 
de dwangburcht. 
Op 13 april is gezocht naar de tunnel op de hoek van de Boulevard en de Havendam. Uiteindelijk 
werd deze gevonden. 
Op 27 juni zijn er door leden van de werkgroep en archeologen grote hoeveelheden scherven 
gedetermineerd in de Vischpoort. Dit krijgt nog een vervolg. 
Op 12 oktober is een aantal vrijwilligers gaan zoeken bij het zanddepot. Er zijn interessante 
scherven gevonden. Deze komen later voor onderzoek in de Vischpoort. 
Op 16 november zijn leden van de werkgroep actief geweest bij het onderzoek van ADC in 
Hierden. Hier werden bewoningslocaties gevonden. Ook werd veel laatmiddeleeuws aardewerk 
gevonden en werden metaalvondsten gedaan.   
 
 
7. VerspreidingVittepraetje 
      Wim Buitenhuis schrijft: 
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De verspreiding van het kwartaalblad het Vittepraetje is vlot verlopen. Er zijn geen bijzonderheden 
te vermelden. 
 
8. Werkgroep Kroniek van Harderwijk 
Anita Raaphorst schrijft:   
De coronapandemie en alle bijbehorende maatregelen lopen als een rode draad door de Kroniek 
over het jaar 2021. Zowel aan het begin van het jaar als aan het eind hebben we te maken met 
een lockdown. Winkels, horeca, cultuurinstellingen, maar ook de Botterstichting lopen daardoor 
inkomsten mis en komen in zwaar weer. De gemeente Harderwijk komt met steunmaatregelen. 
Vanaf januari kunnen de inwoners zich laten vaccineren. 
Drie markante inwoners van Harderwijk overlijden dit jaar: vishandelaar Dries van den Berg, Gerrit 
Hop, voormalig raadslid van de partij Gemeentebelang, en voormalig stadsdichter Joz Brummans. 
Slagerij Schiffmacher stopt na 215 jaar en vijf generaties, er is geen opvolging meer.  
De torenhoge asfaltmenginstallatie op industrieterrein Lorenzhaven verdwijnt van de Harderwijker 
skyline. Hij is wegens overcapaciteit overbodig geworden. 
Positief nieuws is dat archeologen bij nieuwe opgravingen een munitiekelder van de Hertog van 
Gelre vinden en ook een groot stuk van het fundament van de 15eeeuwse Peelenpoort. Er zijn 
plannen om de Luttekepoort te herbouwen; niet iedereen is daar blij mee. 
De voorzitter van Herderewich, Matty Moggré, ontvangt met zeven anderen een Koninklijke 
Onderscheiding. Zwemster Liza Kruger wint vier medailles op de Paralympische Spelen in Tokio.  
De gemeente Harderwijk en de lokale Energie-coöperatie Endura laten een grote zonnecarport 
aanleggen aan de N302. Supermarkt Jumbo komt met een verzamelboek over de geschiedenis van 
Harderwijk, dit in samenwerking met Herderewich. De Kroniek 2021 verschijnt als onderdeel bij 
het Jaarboek 2021 “Op weg naar een beter leven” en is ook in te zien in het Historisch 
Kenniscentrum. 
 
Het bestuur van Herderewich 


